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STŘEDA 21. LEDNA

1. Informace vlády o aktuálních prioritách českého předsednictví Rady EU

Mpř.  J. Bauer přivítal na schůzi výboru místopředsedu vlády pro evropské záležitosti
RNDr. Alexandra Vondru a předal mu slovo, aby poslance informoval o aktuálních prioritách
českého předsednictví v Radě EU.

Vicepremiér  A. Vondra uvedl, že priority předsednictví ovlivňuje aktuální situace. Tuto
zkušenost bylo možné sledovat také za předsednictví Francie.  Česká republika vyčkávala do
poslední chvíle, která témata se Francii podaří dokončit. Informoval, že Vládní výbor pro EU
rozhodl o nejaktuálnějších prioritách 5. ledna t.  r.,  7. ledna byly představeny na zasedání se
zástupci Evropské komise.

Aktuálními prioritami českého předsednictví jsou tzv. 3E – ekonomika, energetika a EU a
její  vnější  vztahy. Vicepremiér  A. Vondra vysvětlil,  že jde o kontinuální proces navázání  na
francouzské předsednictví a ekonomický vývoj v Evropě.

Sdělil,  že  klíčovým tématem pro následující  tři  měsíce bude energetická bezpečnost.
Konstatoval, že plynovou krizi se EU podařilo úspěšně vyřešit i přesto, že jednotlivé členské
státy byly postiženy nerovnoměrně. ČR chystá několik návrhů dlouhodobých i krátkodobých
opatření. EU se zaměří na diversifikaci dodavatelů plynu. Důležitým projektem bude plynovod
Nabucco z Azerbajdžánu. Jednání s největší tranzitní zemí Tureckem již začala.

Vicepremiér  A.  Vondra  uvedl,  že  vzhledem  k současné  ekonomické  krizi  přijímají
jednotlivé státy EU stimulační  balíčky. Některé země (jako Španělsko, Portugalsko, Řecko  
a Itálie)  v důsledku těchto  opatření  nebudou splňovat  podmínky Konvergenčního programu.
Informoval také, že ministr financí ČR Miroslav Kalousek oznámil, že požaduje, aby se ministři
v rámci Ecofinu shodli na prohlášení, že je nutno respektovat základní rámce Paktu stability  
a růstu a vrátit se do nich, jakmile nejhorší fáze krize pomine. 

Posl.  B. Petra v rámci rozpravy zajímalo, z jakých zdrojů bude EU čerpat schválených
800 mld. EUR na oživení ekonomik, podle jakých kriterií budou rozděleny jednotlivým státům 
a  jaké  budou  podmínky  splácení.  ČR  podle  jeho  názoru  vyčkává  s těmito  podpůrnými
opatřeními příliš dlouho a nepodporuje krachující odvětví jako sklářský a keramický průmysl.

Vicepremiér  A. Vondra informoval,  že export  malých a středních podniků podporuje
svými úvěry Českomoravská záruční a rozvojová banka a Česká exportní banka. Další opatření
se připravují, poslanci o nich budou informováni.

Dále  vicepremiér  A.  Vondra uvedl,  že  stimulační  opatření  EU na zmírnění  následků
ekonomické krize se má pohybovat do 1,5 % HDP každého státu.  Zdroje jsou v přebytcích
společné zemědělské politiky z minulého roku (5 mld. EUR), Evropská investiční banka zvýší
svoje  prostředky  (především  pro  automobilový  průmysl)  a  každý  stát  učiní  určitá  opatření
nepřesahující 1,5 % HDP. Informoval také, že tato opatření budou předmětem jednání Ecofinu
v únoru t. r.

Mpř. G. Kalábkovou zajímalo, jaký je plán komunikace s Ruskem, aby se do budoucna
předešlo situacím zastavení plynu.

Vicepremiér  A.  Vondra sdělil,  že  EU nebyla  připravena na úplné zastavení  dodávek
plynu. Nyní byl nastaven systém včasného varování a byla podepsána dohoda o monitoringu.
Smlouva mezi Ruskem a Ukrajinou o dodávkách plynu je již podepsána na základě mezinárodně
uznávaných cen. Vysvětlil také, že pro EU je důležité připravit záchranná opatření vzájemné
pomoci mezi jednotlivými členskými státy. Např. RWE již modernizovala kompresní stanice,
které byly zastaralé, a proto ČR nemohla pomoci Slovensku s dodávkami plynu v rámci tohoto
systému.

Mpř. A. Čurdová upozornila vicepremiéra A. Vondru, že neodpověděl přímo na otázku
mpř. G. Kalábkové. Dále ji zajímalo, jakým způsobem probíhal výběr autora Entropy. Podle
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jejího  názoru by měly státní  zakázky být  transparentní.  Také žádala  vysvětlení  situace,  kdy
Ministerstvo školství,  mládeže a tělovýchovy (MŠMT) neplánuje revizi  Barcelonských cílů  
a Ministerstvo práce a sociálních věcí (MPSV) ano.

Vicepremiér A. Vondra doporučil iniciovat debatu o Barcelonských cílech mezi MŠMT 
a MPSV. Sdělil, že neformální jednání proběhne zítra v Luhačovicích v rámci jednání ministrů
EU. Hlavním záměrem Barcelonských cílů podle něj je, aby děti mohly vyrůstat v  rodinném
prostředí.

Vysvětlil  také,  že  ve  vztahu  k Ukrajině  jsou  nutná  dlouhodobá  opatření,  především
diversifikace dodavatelů plynu. EU se zaměřuje na projekt Nabucco a na tzv. Nord Stream,  
tj. plynovod severní cestou po dně Baltského moře.

K projektu Entropa vicepremiér A. Vondra uvedl, že celý proces výběru autora Davida
Černého je v souladu s českými zákony. Byli osloveni dva umělci, částka 2 mil. Kč nebyla
překročena. Konstatoval, že ze společensko-politického hlediska je oklamání ze strany Davida
Černého (nespolupracoval podle dohody s umělci z  každého členského státu) zavrženíhodný
čin. Nicméně toto dílo vneslo podle názoru vicepremiéra do budovy Evropské rady čerstvý
vítr a díky němu se o ČR mluví na celém světě.

Podle mpř. A. Čurdové dal autor poselství veřejnosti, že může mystifikovat vládu ČR
jakýmkoliv způsobem.

Vicepremiér  A.  Vondra konstatoval,  že  česká  vláda  je  natolik  silná,  že  může  dát
prostor svobodnému vyjádření, aniž by došlo k nějaké újmě.

Mpř. A. Čurdová sdělila, že příští týden vyslechne názory kolegů v Radě Evropy.
Vicepremiér  A. Vondra objasnil, že s Davidem Černým byla uzavřena nová smlouva,

na základě které vrátí celou částku 2 mil. Kč. Česká vláda platí symbolický nájem díla po
dobu předsednictví 1 Kč. 

Posl.  P. Bratský informoval,  že  jeho  zahraniční  kolegové  oceňují,  že  si  ČR  jako
předsedající  země  neurčila  cíl  dokončit  některou  z  priorit,  protože  dnešní  doba  by  to
neumožnila.  Sdělil,  že  důležitým  úkolem  je  investovat  do  infrastrukturních  sítí.  Vyslovil
názor, že by bylo přínosné propojit řeky Odru, Labe a Dunaj a touto cestou přepravovat např.
plyn.

Posl. B. Petrovi se Entropa nelíbí. Zajímalo jej, jestli se česká vláda hodlá za toto dílo
evropským státům omluvit  stejně  jako  se  prezident  V. Klaus  omluvil  Bulharsku.  Také  se
zeptal,  jaká bude situace,  když ČR stáhne žalobu na Evropskou komisi  ohledně emisních
povolenek.

Posl.  L.  Zelenková si  také  myslí,  že  by se ČR měla  za Entropu členským státům
omluvit.

Posl. J. Carbola zajímalo, jestli je oficiální informací českého předsednictví, že ministr
zahraničí K. Schwarzenberg by uvítal zapojení Ruska do projektu amerického protiraketového
deštníku.

Mpř. G. Kalábková se zeptala, jaký je názor EU ke vstupu Turecka, když v současné
době Turecko podmiňuje tranzitní projekt Nabucco svým vstupem do EU.

Vicepremiér A. Vondra sdělil, že turecký premiér R. T. Erdogan na pondělním jednání
potvrdil, že Turecko bude tranzitní zemí projektu Nabucco i přesto, že jeho přístupový proces
k EU nebude urychlen. V souvislosti s protiraketovou obranou uvedl, že ČR vždy nabízela
Rusku, aby se do těchto jednání zapojilo. 

Co se týká emisních povolenek, závěry Evropské rady, které již také byly potvrzeny 
v prvním čtení v Evropském parlamentu, udávají, že elektrárenské společnosti budou muset
v roce 2013 nakupovat pouze 30 % povolenek v aukcích a zbytek budou dostávat zdarma.
Tento podíl se však bude postupně navyšovat až na 100 % v roce 2020. 

Vicepremiér upřesnil, že žaloba ohledně emisních povolenek je v kompetenci ministra
životního prostředí M. Bursíka a nesouvisí s předsednictvím ČR v Radě EU.
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Mpř. J. Bauer ukončil rozpravu a poděkoval vicepremiérovi A. Vondrovi za informace.

11. Sdělení místopředsedy

V rámci  tohoto  bodu  mpř.  J.  Bauer  informoval  poslance  o  dalším  společném
meziparlamentním  setkání  v Bruselu  s   tématem  „New  Deal  for  European  Economic
Recovery?“, ve dnech 16. a 17. února t. r. Poslanecká sněmovna bude reprezentována svým
předsedou  M.  Vlčkem  a  počítá  se  také  se  čtyřčlennou  delegací  výboru  pro  evropské
záležitosti.  Výbor  svým usnesením nominoval  mpř.  J.  Bauera,  mpř.  A.  Čurdovou,  posl.  
P. Bratského a posl. B. Petra, a náhradníky mpř. P. Krilla, posl. L. Zelenkovou a posl. J. Špiku
/usn. č. 363, hlasování 10–0–0/.

ČTVRTEK 22. LEDNA

2. Nařízení  Rady (ES),  kterým se mění nařízení  (ES) č.  1083/2006 o Evropském
fondu pro regionální rozvoj, Evropském sociálním fondu a Fondu soudržnosti,
pokud  jde  o  některé  projekty  vytvářející  příjmy  /kód  dokumentu  13187/08,
KOM(2008) 558 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 296 na své 40. schůzi
konané dne 6. listopadu 2008. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text dokumentu,
rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s Parlamentním
institutem.

Dokument  uvedl  náměstek  ministra  pro  místní  rozvoj  Ing.  Miroslav  Kalous.
Informoval,  že  cílem  tohoto  dokumentu  je  změnit  projekty  vytvářející  příjmy  pouze  na
činnosti spolufinancované z Evropského fondu pro regionální rozvoj nebo Fondu soudržnosti,
u nichž celkové náklady převyšují 1 milion EUR. Důvodem je snížení administrativní zátěže
poskytovatelů i příjemců. Sdělil také, že od června bude možné uplatňovat paušální formu
dotace a využívat služeb Evropské investiční banky bez výběrového řízení.

Nám. M. Kalous ubezpečil poslance, že čerpání těchto fondů není vlivem ekonomické
krize ohroženo ani v průběhu roku 2009, ČR bude mít k dispozici 2,5 mld. Kč.

Zpravodaj P. Bratský informoval, že Rada EU již schválila tento návrh v prosinci 2008
jako směrnici. Sdělil také, že o monitorovacím systému projektů podá výboru informaci nový
ministr pro místní rozvoj.

Mpř.  J. Bauera zajímalo, jestli je možné 24 existujících operačních programů v  ČR
přeskupit do menšího počtu, aby se snížila administrativní náročnost.

Nám.  M. Kalous vysvětlil, že snížit počet programů je velmi náročné a trvalo by to
přibližně  dva  roky,  do  té  doby  už  však  budou  peníze  vyčerpány.  Je  možné  uvažovat  
o  realokaci  jednotlivých  prioritních  os,  to  ale  není  v kompetenci  Ministerstva  pro  místní
rozvoj.

Zpravodaj P. Bratský konstatoval, že změny je nutné konzultovat s orgány EU, jejich
provádění však není v průběhu programu jednoduché.

Zpravodaj  P. Bratský  poté  navrhl  usnesení,  kterým výbor  pro  evropské  záležitosti
konstatuje, že návrh byl projednán dne 4. listopadu 2008 na zasedání Rady pro hospodářské 
a  finanční  záležitosti  (ECOFIN)  a  po  obdržení  souhlasu  Evropského  parlamentu  dne  
16.  prosince  2008 byl  formálně  přijat  na  zasedání  Rady  pro  zemědělství  a  rybolov dne  
18.  prosince  2008.  Poslanci  s usnesením  souhlasili  /usn.  č.  364,  hlasování  10-0-0  je
zachyceno v příloze/.
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3. Pozměněný návrh rozhodnutí Rady o uzavření Úmluvy o mezinárodních nárocích na
mobilní  zařízení  a  Protokolu  k  této  úmluvě  ve  věcech  příslušejících  vybavení
letadel Evropským společenstvím společně přijatých v Kapském Městě dne 16.
listopadu 2001 /kód dokumentu 12135/08,  KOM(2008) 508 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ formálně rozhodl na 40. schůzi konané dne
6. listopadu 2008 usnesením č.  296. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text
dokumentu,  rámcová pozice vlády  /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci
s Parlamentním institutem.

Dokument  představili  ve  smyslu  rámcové  pozice  vlády  náměstek  ministra
spravedlnosti  Mgr.  Tomáš  Boček  a  náměstek  ministra  dopravy  Ing.  Ivo  Vykydal.  Nám.  
T. Boček informoval, že Úmluva o mezinárodních nárocích na mobilní zařízení  a Protokol
týkající  se specifických otázek leteckých zařízení   byly přijaty a otevřeny k podpisu dne  
16.  listopadu  2001  v  Kapském  Městě  na  Diplomatické  konferenci  konané  pod  záštitou
Mezinárodního  ústavu  pro sjednocení  mezinárodního  práva  soukromého  (UNIDROIT)  
a Mezinárodní organizace pro civilní letectví (ICAO). Návrh ale nebyl schválen Evropským
společenstvím z důvodu sporu mezi Španělskem a Spojeným královstvím ohledně příslušnosti
orgánů Gibraltaru,  který  byl  vyřešen  až  v roce  2007.  V  průběhu  této  doby  však do  EU
přistoupilo dalších deset států, a proto byl v roce 2008 předložen tento pozměněný návrh.
Nám.  T.  Boček  sdělil,  že  ČR  souhlasí,  aby  bylo  přijato  rozhodnutí  Rady  o  přistoupení
Společenství  k úmluvě  a  protokolu.  To  však  neznamená  automatickou  povinnost  ČR
ratifikovat úmluvu. O samotném přistoupení ČR budou ještě vedeny diskuse.

Nám.  I.  Vykydal uvedl,  že cílem dokumentu je významně posílit  ochranu věřitele  
na úkor dlužníka, zavést institut rychlého soudního rozhodnutí a uložit příslušným orgánům
rozhodovat  v příslušné  lhůtě.  Úlohou  ministerstva  dopravy  je  vést  diskuse  s   leteckými
dopravci, kteří kupují letadla na leasing, a tím jim vzniká určitý závazek.

Zpravodaj  P. Bratský vysvětlil,  že  jde  o  zavedení  pořádku  v obchodních  vztazích
letecké dopravy. ČR by podle jeho názoru měla k úmluvě přistoupit.

Poté  navrhl  zpravodaj  P.  Bratský závěr  stanoviska,  kterým  výbor  pro  evropské
záležitosti bere na vědomí  předložený návrh rozhodnutí a rámcovou pozici vlády k tomuto
dokumentu. Poslanci se závěrem souhlasili /hlasování 10-0-0/, poté přijali závěrečné usnesení
/usn. č. 365, hlasování 10-0-0 je zachyceno v příloze/. 

4. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  označování  pneumatik  
s  ohledem  na  palivovou  účinnost  a  jiné  důležité  parametry  /kód  dokumentu
15920/08, KOM(2008) 779 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ formálně rozhodl na 44. schůzi konané dne
18. prosince 2008 usnesením č. 335. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text
dokumentu, rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci
s Parlamentním institutem.

Dokument představil  ve smyslu rámcové pozice vlády náměstek ministra  dopravy  
Ing.  Ivo Vykydal. Informoval, že cílem návrhu směrnice je podporovat trh s pneumatikami
s nízkým valivým odporem. Uvedl, že označování pneumatik by mělo pro zákazníky zajistit
standardizovanou  informaci  také  o  parametrech  styku  pneumatiky  s vozovkou  za  mokra  
a o hluku vytvářeném jejich valivým odporem. Toto označování je součástí integrovaného
přístupu  ES  ke  snižování  spotřeby  paliva  a  emisí  škodlivin  v silniční  dopravě  a  je  také
v souladu se strategií Komise v oblasti emisí CO2 z osobních automobilů.
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Jedním z důležitých výchozích bodů návrhu je  skutečnost,  že  pneumatiky, zejména
jejich valivý odpor, představují 20 až 30 % spotřeby paliva u vozidla.

Nám. I. Vykydal také informoval, že Komise zpracovala příslušnou dopadovou studii,
ze které vychází doporučení označovat pneumatiky všech kategorií (C1 – osobní vozidla, C2
– lehká užitková vozidla,  i  C3 –  těžká  užitková  vozidla)  nálepkami  na  plášti,  které  mají
vyjadřovat třídu energetické účinnosti (A až G podobně jako u domácích spotřebičů), hodnotu
indexu  styku  pneumatiky  s  vozovkou  za  mokra  a  hodnotu  hluku,  závislého  na  valivém
odporu. 

Nám. I. Vykydal dále sdělil, že vnitrostátní předpisy každého státu mají být na základě 
navrhovaného dokumentu upraveny do 1. listopadu 2012.

Zpravodaj  J.  Šenfeld doplnil,  že  vláda  ČR  souhlasí  s   tímto  dokumentem,  vítá
snižování  spotřeby  paliva,  vyjadřuje  ale  pochybnosti  o  efektu  zamýšlené  snahy  ovlivnit
chování  zákazníků.  Zajímalo  jej,  jestli  se  směrnice  bude  týkat  i  pneumatik  koupených
samostatně.

Nám. I. Vykydal potvrdil, že se směrnice týká i pneumatik koupených zvlášť, zimních
i letních.

Zpravodaj  J. Šenfeld navrhl závěr stanoviska, kterým výbor pro evropské záležitosti
bere na vědomí předložený návrh směrnice a rámcovou pozici vlády k tomuto dokumentu.
Poslanci  se závěrem souhlasili  /hlasování 10-0-0/,  poté přijali  závěrečné usnesení  /usn. č.
366, hlasování 10-0-0 je zachyceno v příloze/.

5. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o uvádění spotřeby energie a jiných
zdrojů  na  energetických  štítcích  výrobků  spojených  se  spotřebou  energie  
a  v  normalizovaných  informacích  o  výrobku  –  přepracované  znění  /kód
dokumentu 15906/08, KOM(2008) 778 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 335 na své 44. schůzi
konané dne 18. prosince 2008. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text dokumentu,
rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s Parlamentním
institutem.

Dokument uvedl náměstek ministra průmyslu a obchodu Ing. Jiří Koliba. Informoval, že
cílem přepracování směrnice je rozšířit oblast její působnosti, která je v současné době omezena
na spotřebiče pro domácnost, aby bylo možno označovat energetickými štítky veškeré výrobky
spojené se spotřebou energie, včetně výrobků určených pro domácnost, obchodní a průmyslová
odvětví a některých výrobků, které nejsou energetickými spotřebiči (např. oken), ale mají rovněž
významný vliv na úsporu energie.

Uvedl, že ČR podporuje štítkování jako nástroj podporující energetické úspory, které by
mohly přispět ke zvýšení energetické účinnosti EU do roku 2020 o 20 %, a snížit tak emise CO2

v EU o 78 milionů tun ročně.
Vysvětlil také, že z důvodu zvýšených požadavků na výrobky se předpokládá, že dotčení

výrobci převedou přidané náklady na uživatele ve formě vyšších cen výrobků. Tento nárůst je
ovšem vyvážen výhodami,  jež vyplynou ze snížení  nežádoucího vlivu na životní  prostředí  
a peněžními úsporami při provozu efektivnějších výrobků. Podniky vyrábějící produkty s vyšší
kvalitou a efektivitou tím pádem získají náskok a konkurenční výhodu proti levným a méně
kvalitním výrobkům dováženým například z asijských zemí. 

Zpravodaj  B. Petr doplnil, že škála označování výrobků je dána písmeny, vláda však
navrhuje označování numerickým číslováním 1 – 7.

V rámci  rozpravy  jej  zajímalo,  jestli  existuje  kontrolní  instituce,  která  ověřuje
správnost  označení  energetickými  štítky  a  dále,  jestli  má  stát  povinnost  kontrolovat
energetickou účinnost importovaných výrobků.
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Nám.  J.  Koliba vysvětlil,  že  každý  dovezený  výrobek  projde  tzv.  homologací
Zkušebního ústavu ČR, nebo jiného státu EU, kde se zkontroluje jeho energetická náročnost.
Uvedl také, že každá kategorie má svůj státní zkušební ústav a je dostačující, aby potvrzení 
o kontrole vydal pouze jeden stát EU.

Zpravodaj B. Petr poté navrhl závěr stanoviska, kterým výbor pro evropské záležitosti
bere  na  vědomí  předložený  návrh  směrnice  a  rámcovou  pozici  vlády  k tomuto  návrhu.
Poslanci se závěrem souhlasili /hlasování 9-0-0/, poté přijali závěrečné usnesení /usn. č. 367,
hlasování 9-0-0 je zachyceno v příloze/.

6. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o energetické náročnosti budov –
přepracované  znění  /kód  dokumentu  15929/08,  KOM(2008)  780  v  konečném
znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ formálně rozhodl na 44. schůzi konané dne
18. prosince 2008 usnesením č. 335. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text
dokumentu,  rámcová pozice vlády  /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci
s Parlamentním institutem.

Dokument  představil  ve smyslu rámcové pozice  vlády náměstek  ministra  průmyslu  
a obchodu Ing. Jiří Koliba. Informoval, že tento návrh je revizí stávající směrnice o energetické
náročnosti budov, která byla již v ČR implementována do zákona o hospodaření s energiemi  
a několika vyhlášek.

Uvedl, že směrnice stanovuje cíle a hlavní zásady pro efektivní užití energie v sektoru
budov, formulace konkrétních opatření  je ponechána na členských státech. Revize rozšiřuje pole
působnosti, snižuje limit u větších změn rekonstruovaných budov z 1000 m2 na 50 m2, hranice
pro provádění pravidelných kontrol otopných systémů s kotlem je snížena z výkonu 100 kW na
20 kW. 

Zpravodaj B. Petr sdělil, že téma tepelných ztrát a zateplování budov je velmi důležité.
Informoval, že návrh stanovuje nové povinnosti a také určitá zjednodušení,  upravuje systém
kontroly vytápění a klimatizace. Podle názoru zpravodaje B. Petra nelze vzhledem k rozdílným
klimatickým podmínkám sjednotit parametry ve všech členských státech do roku 2014. 

Vzhledem k tomu, že se žádný poslanec nepřihlásil  do rozpravy, navrhl zpravodaj  
B. Petr závěr stanoviska, kterým výbor pro evropské záležitosti bere na vědomí předložený
návrh směrnice a rámcovou pozici  vlády k tomuto návrhu. Poslanci  se závěrem souhlasili
/hlasování 9-0-0/, poté přijali závěrečné usnesení /usn. č. 368, hlasování 9-0-0 je zachyceno
v příloze/.

Vzhledem  k časovému  prostoru  navrhl  mpř.  J.  Bauer,  aby  bylo  předsunuto
projednávání bodů č. 10, 11 a 12. Poslanci s tím souhlasili.

10. Výběr  z  aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím  výboru  pro  evropské  záležitosti  za  období  10.  listopadu  –  31.
prosince 2008 – doprojednání
Výběr  z  aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti za období 1. – 15. ledna 2009 

Mpř. J. Bauer konstatoval, že poslancům byly distribuovány 2 tabulky dokumentů, první
obsahuje  dokumenty,  u  nichž  mělo  být  provedeno  předběžné  posouzení,  druhá  obsahuje
dokumenty nové, které VEZ obdržel v období 1. – 15. ledna 2009 /v příloze/. 

Nejprve se věnoval tabulce k doprojednání. Poslanci a poslankyně se rozhodli projednat
na  jedné  z dalších  schůzí  tyto  dokumenty  a  určili  k nim  zpravodaje:  16978/08  –  
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posl. B. Petr, 17564/08 – posl. P. Bratský, 17324/08 – posl. P. Vanoušek, 17427/08, 17430/08,
17479/08 – posl. J. Kochan. Zbývající dokumenty vzali na vědomí. Poté přijali k tomuto bodu
usnesení /usn. č. 369, hlasování 9-0-0 je zachyceno v příloze/.

Dále  přešel  mpř.  J.  Bauer  k hlavní  tabulce  s novými dokumenty, z  níž  se  poslanci
rozhodli  projednat  dokument č.  17606/08 – zpravodajem byl určen posl. J.  Špika.  K dalším
dokumentům  určili  „předběžné  zpravodaje“,  podle  jejichž  doporučení  se  na  příští  schůzi
rozhodnou, zda dokumenty výbor projedná, či jen vezme na vědomí. Ostatní dokumenty vzali
poslanci a poslankyně na vědomí, a poté odhlasovali závěrečné usnesení /usn. č. 370, hlasování
9-0-0 je zachyceno v příloze/.

11. Sdělení místopředsedy – doprojednání

Mpř.  J.  Bauer  poslance  informoval,  že  v  pátek  27.  února  t.  r.  přijede  delegace
partnerského  výboru  skotského  parlamentu,  jednání  se  uskuteční  ve  12.00  hodin  formou
pracovního oběda. Účast přislíbili mpř. A. Čurdová, mpř. S. Marková, posl. P. Bratský, posl.  
J. Carbol a posl. J. Šenfeld.

Dalším  bodem  bylo  určení  dokumentů  z  Legislativního  a  pracovního  programu
Komise na rok 2009, které výbor pro evropské záležitosti  doporučí Sekretariátu COSACu
k provedení dalších testů subsidiarity. Poslanci vybrali tyto tři dokumenty:  návrh rámcového
rozhodnutí  Rady  o  boji  proti  sexuálnímu  vykořisťování  dětí  a  dětské  pornografii,  návrh
rámcového rozhodnutí Rady o prevenci a potírání obchodu s lidmi a o ochraně obětí a opatření
týkající se boje s počítačovou kriminalitou /usn. č. 371,  hlasování 7-0-0 je zachyceno v příloze/.

Na závěr navrhl mpř. J. Bauer přijmout usnesení, kterým jej výbor pověří k přípravě  
a svolání následující schůze výboru. Poslanci přijali usnesení, kterým zmocnili místopředsedu
výboru  ke  stanovení  termínu  příští  schůze,  k jejímu  svolání  a  k   přípravě  jejího  pořadu  
/usn. č. 372, hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/.

12.       Různé

Mpř.  J.  Bauer  otevřel  diskusi  o  formě  dokumentů  na  schůzi  výboru.  Poslanci  se
dohodli, že každý zapíše svoje požadavky do tabulky na sekretariátu výboru.

7. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a  Rady  o  jakostních  a  bezpečnostních
normách pro lidské orgány určené k transplantaci  /kód dokumentu 16521/08,
KOM(2008) 818 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 335 na své 44. schůzi
konané dne 18. prosince 2008. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text dokumentu,
rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s Parlamentním
institutem.

Dokument  uvedla  náměstkyně  ministra  zdravotnictví  MUDr.  Markéta  Hellerová.
Informovala, že součástí navrhované směrnice jsou zásady potřebné pro stanovení základního
rámce kvality  a  bezpečnosti  pro léčebné  využití  lidských orgánů a  standardy při  provádění
transplantací orgánů v rámci EU. Doprovodným dokumentem je Akční plán o blízké spolupráci
mezi členskými státy v oblasti darování a transplantací orgánů na léta 2009 – 2015.

Zpravodaj  J. Kochan doplnil, že jedním z prvních dokumentů ES o spolupráci v této
oblasti  byla  směrnice  o  jakostních  a  bezpečnostních  normách  pro  krev  v  roce  2003  
a  o  jakostních  a  bezpečnostních  normách  pro  tkáně  a  buňky  v roce  2004,  následuje  již
zmíněný Akční plán 2009 – 2015. Informoval také, že v ČR je národní transplantační systém
na  dobré  úrovni  a  odpovídá většině  ustanovení  předkládaného  návrhu.  Již  nyní  v České
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republice existuje  Koordinační  středisko transplantací,  zřízené na základě transplantačního
zákona  z roku  2002  Ministerstvem zdravotnictví.  Do  budoucna  se  počítá  s tím,  že  by  se
Koordinační středisko transplantací stalo pověřeným orgánem pro oblast dárcovství orgánů 
a transplantací,  jehož vytvoření nařizuje každému členskému státu tato směrnice. 

Dále sdělil, že v rámci svého předsednictví ČR nepočítá s uzavřením všech jednání,
ale její ambicí je pokročit v nich co nejdále. Proto již bylo na pracovní skupinu pro veřejné
zdraví zařazeno projednávání předloženého návrhu.

Protože se žádný poslanec nepřihlásil do rozpravy, navrhl zpravodaj J. Kochan závěr
stanoviska,  kterým  výbor  pro  evropské  záležitosti  bere  na  vědomí  Návrh  směrnice
Evropského parlamentu  a Rady o jakostních a  bezpečnostních normách pro lidské orgány
určené k transplantaci;  konstatuje, že předkládaný návrh v současné podobě není v rozporu
s principem subsidiarity a proporcionality; žádá vládu,  aby ho informovala o dalším průběhu
projednávání tohoto dokumentu a usnáší se postoupit  dokument spolu se svým usnesením 
a  stanoviskem  vlády  pro  informaci  výboru  pro  zdravotnictví.  Poslanci  se  závěrem
souhlasili /hlasování 7-0-0/, poté přijali závěrečné usnesení  /usn. č. 373, hlasování 7-0-0 je
zachyceno v příloze/.

8. Sdělení Komise – Akční plán pro dárcovství a transplantaci orgánů (2009 – 2015):
posílená spolupráce mezi členskými státy /kód dokumentu 16545/08, KOM(2008)
819 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ formálně rozhodl na 44. schůzi konané dne
18. prosince 2008 usnesením č. 335. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text
dokumentu,  rámcová pozice vlády  /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci
s Parlamentním institutem.

Dokument představila náměstkyně ministra zdravotnictví MUDr. Markéta Hellerová.
Sdělila, že akční plán navazuje na předchozí dokument. Uvedla, že ČR vítá, že se Evropská
komise  intenzivně  zaměřila  na  problém zhoršování  dostupnosti  transplantací  v souvislosti
s klesajícím počtem dárců a růstem počtu pacientů na čekacích listinách.

Zpravodaj  J. Kochan informoval, že akční plán,  určený pro období let 2009 – 2015,
stanovuje  standardy  kvality  a  bezpečnosti  pro  darování,  dodávání,  testování,  uchovávání,
transport a kvalifikaci lidských orgánů. Cílem je především posílit spolupráci mezi členskými
státy a zajistit tak dostatečnou dostupnost orgánů ve všech nemocnicích. Dále uvedl, že Evropská
komise  plánuje  zřídit  evropské  nebo  mezinárodní  akreditační  programy  pro  koordinátory
dárcovství transplantátu. Přezkum účinnosti akčního plánu bude proveden v roce 2012.

Zpravodaj J. Kochan také informoval, že v Evropském parlamentu byl tento dokument
spolu se směrnicí 16521/08 postoupen výboru pro životní prostředí, veřejné zdraví a bezpečnost
potravin, výboru pro právní záležitosti a výboru pro občanské svobody, spravedlnost a vnitřní
věci. V žádném z výborů však dosud nebyly projednány.

Mpř. S. Markovou zajímalo, jaký bude dopad těchto dokumentů na státní rozpočet ČR.
Mpř.  J. Bauer se zeptal, které jsou nejvíce žádané orgány a jestli  funguje spolupráce

mezi jednotlivými státy.
Nám.  M. Hellerová informovala, že se předběžně počítá s 20 mil. Kč ročně na zřízení

Registru  EU  a  náklady  koordinátorů  pro  vyhledávání  dárců  v jednotlivých  zdravotnických
zařízeních.

Ředitel  Koordinačního  střediska  transplantací  MUDr.  Pavel  Březovský,  MBA,
informoval, že ČR je již 5 let členem iniciativy European Transplant Network, která má 14 členů,
kteří  každodenně vzájemně spolupracují.  Poskytuje  také pomoc zemím s   méně rozvinutým
transplantačním programem. 
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Sdělil, že 97 % dětských pacientů se nedožije transplantace srdce, proto se snaží využít
všechny kontakty v EU při hledání dárců. Akční plán umožňuje kontrolu poptávky ve všech
zemích.

Mpř. J. Bauera zajímalo, jak funguje komunikace s Národním transplantačním centrem.
Ředitel P. Březovský vysvětlil, že pacienti se registrují v některém transplantačním centru

na  jednotnou  čekací  listinu,  Koordinační  středisko  transplantací  přiděluje  orgány  nezávisle
jednotlivým transplantačním centrům, veškerá komunikace je nahrávána a poté archivována po
dobu 99 let. Sdělil, že v ČR existuje jednotný registr dárců a čekatelů.

Zpravodaj  J.  Kochan poté  navrhl  závěr  stanoviska,  kterým  výbor  pro  evropské
záležitosti bere na vědomí Sdělení Komise – Akční plán pro dárcovství a transplantaci orgánů
(2009 – 2015): posílená spolupráce mezi členskými státy; žádá vládu, aby ho informovala  
o dalším průběhu projednávání tohoto dokumentu a usnáší se  postoupit dokument spolu se
svým usnesením a stanoviskem vlády pro informaci výboru pro zdravotnictví.  Poslanci se
závěrem souhlasili /hlasování 7-0-0/, poté přijali závěrečné usnesení /usn. č. 374, hlasování 
7-0-0 je zachyceno v příloze/.

Vzhledem k tomu, že mpř. J. Bauer je zpravodajem následujícího bodu, převzala vedení
schůze mpř. A. Čurdová.

9. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu  a  Radě  –  Východní  partnerství  /kód
dokumentu 16940/08, KOM(2008) 823 v konečném znění/

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 335 na své 44. schůzi
konané dne 18. prosince 2008. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text dokumentu,
rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s Parlamentním
institutem.

Dokument  uvedl  velvyslanec  se  zvláštním  posláním  pro  Východní  partnerství
Ministerstva zahraničních věcí Ing. Miloš Lexa. Informoval, že EU vyhlásila v roce 2004 novou
evropskou politiku  sousedství.  Následně vznikla  Unie pro Středomoří  a  iniciativa  Východní
partnerství.

Východní partnerství vzniklo jako návrh na prohloubení spolupráce EU se šesti zeměmi
– Ukrajinou, Běloruskem, Moldavskem, Arménií, Gruzií a Ázerbajdžánem. Jedná se o bilatelární
vztahy jednotlivých zemí a EU, protože tyto země nejsou na stejné úrovni a je třeba k nim
přistupovat individuálně. Zároveň je důležitá také multilatelární úroveň celé skupiny těchto zemí
s EU. Je třeba, aby tyto země vzájemně komunikovaly jako partneři. EU plánuje mezi těmito
zeměmi vytvořit zónu volného obchodu.

Velvyslanec M. Lexa sdělil, že základní myšlenkou je přiblížit těchto šest zemí úrovni
EU  a  vytvořit  prostor  stability  a  bezpečnosti  pro  jejich  reformní  snahy. Informoval  také,  
že 9. února t. r. se bude v Praze konat setkání expertů těchto zemí a v březnu t. r. bude téma
Východní partnerství diskutováno na zasedání Evropské rady. Spolupráce by měla vyvrcholit
summitem politiků EU a politiků této východní šestky, kde bude vyhlášena deklarace.

Zpravodaj  J.  Bauer sdělil,  že  Východní  partnerství  je  významnou  prioritou  českého
předsednictví. Otázkou je, co bude považováno za úspěch v této oblasti.

Posl. J. Kochana zajímalo, jak se těchto šest států staví k Východnímu partnerství, např.
Ukrajina.

Mpř.  A. Čurdová se ptala, jestli se počítá v dialogu s východními partnery i s Ruskem.
Myslí si, že je to důležité, aby nedocházelo k napětí v tomto regionu.

Velvyslanec  M. Lexa uvedl, že výsledek jednání nebude jednoznačný, tato iniciativa je
běh na dlouhou trať. Důležité je, aby se Východní partnerství stalo součástí evropských politik.
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Informoval,  že  tyto  východní  státy  mají  velmi  kritický  postoj.  Očekávají  totiž
konkrétnější kroky, především finanční pomoc. EU ale žádá, aby doložily konkrétní projekty, na
které tyto prostředky použijí. Všechny uvedené země jsou ale připraveny iniciativu Východní
partnerství přijmout.

V této souvislosti se EU snaží také komunikovat co nejintenzivněji s Ruskem.
Zpravodaj  J.  Bauer poté  navrhl  závěr  stanoviska,  kterým  výbor  pro  evropské

záležitosti vítá   předložené sdělení a podporuje rámcovou pozici vlády k tomuto dokumentu.
Poslanci se závěrem souhlasili /hlasování 4-0-3/, poté přijali závěrečné usnesení /usn. č. 375,
hlasování 4-0-3 je zachyceno v příloze/.

Protože poslanci nepředložili další podněty k projednání, ukončil mpř. J. Bauer schůzi.

Schůze skončila ve 12.15 hodin.

/zapsala Eva Hadravová/

Josef Šenfeld v. r.                          Jan Bauer v. r. 
ověřovatel výboru místopředseda výboru
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